
Elnök Úr, olvasóink és az általuk
képviselt intézmények, cégek
nagy érdeklôdéssel tekintenek
az NKTH 2009 évi pályázatai elé,
várják a már meghirdetett 
programok újabb fordulóit és 
kíváncsiak arra, lesznek-e új 
támogatási formák. De mindenek
elôtt egy fontos általános kérdés:
milyen új stratégiai célokat tûzött
ki, mint az NKTH nemrégiben, 
– 2008 augusztusában – 
kinevezett új elnöke?

Merôben új stratégiáról nem be-
szélnék, célom az összes érték át-
mentése az eddigi pályázati struktú-
rából, radikális változások nélkül.
Mindazonáltal a 2009-es pályázati
tervnek, bár az nagyrészt az eddigi
programok továbbvitelén alapszik,
van egy-két speciális eleme. Ilyen
a gazdasági válság káros hatásai-
nak, a leépítéseknek az enyhítésére
tervezett pályázat, amely a magasan
képzett munkaerô megmentését cé-
lozza, ehhez az intézmények pályá-
zati úton 1-2 évre elegendô segítsé-
get kaphatnak. A másik a technoló-
giai inkubátor program, amely a to-
vábblépéshez szükséges spin-off cé-
gek megerôsítését célozza meg.

Stratégiánk lényeges eleme lesz
a stabilitás, kiszámíthatóság és át-
láthatóság hármas elvének megva-
lósítása és érvényesítése. A kiszá-
míthatóság jegyében az NKTH hon-
lapján megjelentetjük a teljes éves
pályázati tervet (február eleje óta hoz-
záférhetô a www.nkth.gov.hu oldalon
– a szerk.), a meghirdetési, beadási
és elbírálási határidôk megjelölésé-
vel, hogy minden pályázó elôre lát-
hassa a számára érdekes kiíráso-
kat és kellô idôben felkészülhessen
azokra. Továbbfejlesztjük a bírálati
rendszert is, a bírálói kör bôvítésé-
vel és a bírálati folyamat finomításá-
val. Javítani fogjuk a PR-tevékeny-

séget is, rendezvényeket, informáci-
ós napokat tartunk, ezeken minde-
nekelôtt a kis-középvállalkozásokra
számítunk.

A közeljövôben véget ér számos
regionális kutatási központ 
támogatási idôszaka. 
Mi lesz ezeknek a sorsa?

Tizenkilenc Regionális Egyetemi
Tudásközpontunk van, de a koope-
rációs kutatási központokkal együtt
ez huszonhat. Ez nagyon sok, ennyit
nem tud finanszírozni az NKTH szín-
vonalasan. A beszámolók nagyon ke-
mények lesznek, szigorú szûrô elôtt
történik a megmérettetés. A progra-
mot is átkereszteljük, ez Nemzeti Tu-
dásközpont Program lesz, nem lesz
az egyetemekhez kötve. A Nemzeti
Tudásközpont Program keretében fel
lesz ajánlva pályázati úton a lehetô-
ség, hogy folytassák a tudásközpon-
tok a tevékenységüket, de újak is
pályázhatnak. Tehát megnyílik a le-
hetôség bárki számára, nem zárunk
ki senkit, de a rendelkezésre álló for-
rások és a megmérettetés, hogy ed-
dig mit nyújtottak, bizony azt fogja
eredményezni, hogy csak a legjob-
bak juthatnak tovább. 

Melyek lesznek a legfontosabb
további pályázati programok
2009-ben?

A másik nagy zászlóshajónk a
Nemzeti Technológia Program, az egy-
kori NKFP. Ez egy folyamat, ebben na-
gyon nagy értékû pályázatokat íté-
lünk oda 200 millió és 1 milliárd kö-
zötti összeghatárok között, plusz az
önrész, ezeknél nincs változás. Ez
egy három részben meghirdetett prog-
ramja az NKTH-nak, itt vállalat kell,
hogy a konzorcium vezetôje legyen
és tevôleges önrészt kell vállalni, kb.
30-35%-os az elvárás. Az önrészhez
a továbbiakban is nagyon ragaszko-

dunk, mert ez a garancia arra, hogy
el lehet jutni a termékig. A 2009-es
stratégiai akcióterv címe: „Az ötlet-
tôl a megvalósításig”. Ez is jelzi azt,
hogy kell az ötlet, és el kell jutni a ter-
mék közeli állapotig. A Nemzeti Tech-
nológia Programban nem szándéko-
zunk radikális változásokat tenni. 

A fô tématerületek maradnak, ilyen
az élettudomány és biotechnológia,
kiemelt a versenyképes ipar, – amely-
be természetesen beletartozik a Hír-
adástechnika tisztelt olvasóközön-
sége, akik között nagyon sikeres pá-
lyázók vannak az információs és kom-
munikációs technológiák témában in-
dulók között –, de kiemelt program
a megújuló energiaforrások terüle-
te, az agrárium, élelmiszeripar, ha-
sonlóképpen az olyan eddigi prog-
ramjainkat is továbbvisszük, mint az
anyagtudomány, a nanotechnológia.

Ami még a 2009-es év stratégiai
újdonsága, az az, hogy megreformál-
juk a monitoring rendszert. Eddig is
volt monitoring, de mostantól sok-
kal erôsebben fogjuk ezt a tevékeny-
séget végezni és bizony a pályáza-
toknál nem elégszünk meg a végsô
vagy a közbülsô beszámolókkal, ha-
nem folyamatosan követjük a projek-
teket és ahol úgy látjuk hogy nem a
terv szerint haladnak, ott lesz elég
energiánk és figyelmünk, arra, hogy
bizonyos pályázatoktól megvonjuk a
támogatást a hátralevô idôben. 

Szeretnénk hallani az NKTH 
nemzetközi kapcsolatairól...

Nemzetközi téren az NKTH nagy
projekteket indított, sikeres együtt-
mûködés van a Shenzen-i térséggel
(Kínai NK), Szingapúrral, Franciaor-
szággal, de komoly együttmûködés
van Oroszországgal, a biotechnoló-
giában a franciákkal, illetve Német-
országgal van még egy nagy projek-
tünk. Ipari tudományos és technoló-
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giai együttmûködésû projektek is in-
dultak és indulnak, illetve vannak fo-
lyamatban. Az ipari együttmûködés
terén Molnár Károly miniszter úr írt
alá januárban magyar-izraeli ipari TÉT
együttmûködést, de elôkészület alatt
van az USA-val is az ipari TÉT együtt-
mûködés aláírása és a ciprusi együtt-
mûködés is. Nemzetközi téren 34 or-
szággal van TÉT együttmûködésünk,
éppen a múlt héten írtunk alá meg-
állapodást a 2008-ban az Európai
Únió társult államává vált Marokkó-
val. Nagy ambíciókkal, nagy ígére-
tekkel indul ez a folyamat is. 

Mi tulajdonképpen a nemzetközi
mechanizmusok projektje? 
Tehát mit jelent a nemzetközi 
projekt például Szingapúrral? 
Hogyan profitálhatnak 
a magyar pályázók a nemzetközi
együttmûködésekbôl?

A szingapúri, a kínai, a francia –
és ilyen lesz az izraeli, az Egyesült
Államokkal való és a ciprusi együtt-
mûködés –, keretében a felek fela-
jánlottak kölcsönösen 1, illetve 2 mil-
lió eurót. Az NKTH elkészítette azt a
térképet, hogy milyen témákat ajánl
fel a magyar pályázói kör a szinga-
púriaknak, ôk pedig elkészítették azt
a térképet, hogy milyen témákat aján-
lanak a magyaroknak. A kölcsönös
rezonancia, érdeklôdés területeire

pályázatot írt ki az NKTH. A szinga-
púriaknál ilyen az anyagtudomány,
a biotechnológia, és az ebben a té-
mában kiírt pályázatok kapcsán egy
kölcsönös vegyesbizottság dönti el,
hogy kik lesznek a pályázatok nyer-
tesei. A kínai pályázatok esetén más-
fél hete dôlt el, hogy kik lettek a gyôz-
tesek, akik kiértesítése most törté-
nik. Mindig nagyon fontos a szoros
együttmûködés a két kutatói közös-
ség között, vagyis hogy a kölcsönös
érdeklôdés alapján a megfelelô ku-
tatói körök megtalálják egymást és
együttesesen pályázzanak. Elég je-

lentôs összeg van ezekre egy évre
biztosítva, amelybôl már eredménye-
ket kell tudni elérni.

Lesz-e pályázat 
elnyert EU-s projektek hazai 
önrészének a biztosítására?

Igen, ennek pontosan Bónusz Hun-
gary az elnevezése, amely kimondot-
tan az FP7-es programokban való
részvétel finanszírozására szolgál.
Magyarország az FP7-es programok-
ban az idôarányos részvételt tekint-
ve – hiszen az FP7 még nyitott, folya-
matban van – az FP6-ossal hasonló-
képpen szerepel. Elmondhatjuk te-
hát, hogy nem rosszabbul, de ennél
sokkal több eredményt kellene fel-
mutatni, hiszen az ebben a program-

ban elnyert összegek additívak ah-
hoz, ami Magyarországon rendelke-
zésre áll. 

A konzorciumépítô pályázat ese-
tében pedig azt támogatjuk, hogy en-
nek felépítése sokba kerül, több dön-
tésbe és erôfeszítésbe, így ennek az
önrészét az akadémiai szféra, vala-
mint a kis és közepes vállalkozások
számára érdemileg magunkra vál-
laljuk. Tehát egy nyertes pályázat ese-
tén sem a konzorciumépítônek, sem
a résztvevônek nem szabad meghát-
rálnia amiatt, hogy mi lesz az önrész-
szel, mivel arra az NKTH Bónusz Hun-
gary és a konzorciumépítô pályáza-
ton keresztül az összeg rendelkezés-
re áll. Ennek részleteit, mivel ezek
nagyon finom szerkezetû dolgok, a
honlapunk tartalmazza, illetve min-
dig arra bíztatom a pályázatok iránt
érdeklôdôket, hogy menjenek el az in-
formációs napokra, amelyek sokkal
többet érnek, mint az információs fü-
zet, ami nem fed le mindent. Ezeken
ott vannak a kollégáink, akik kész-
ségesen segítenek és minden rész-
letkérdésre válaszolni tudnak. 

Mindezekhez még hozzá szeret-
ném fûzni, hogy a magyarországi e-
gyetemeket az NKTH partenereinek
tekinti. Az akadémiai szférából bár-
mikor jöhetnek a megfelelô referen-
sekhez a különféle kérdésekkel. Az
NKTH-ban egyébként határozottan fej-
leszteni kívánjuk az ügyfélbarát meg-
közelítést és az ügyfélelégedettsé-
get is mérni fogjuk. Ennek megfele-
lôen minden ügyfelünket szívélye-
sen kell hívni, fogadni, várni, a kér-
déseikre válaszolni, s ha ez nem le-
hetséges, akkor pontos ígéretet kell
tenni arra, hogy mikorra fogjuk e-mail-
ben a válaszokat megadni. Mérôszá-
mokat vezetünk be arra, hogy az ügy-
fél elégedettsége milyen és ezt ki-
emelten fogjuk kezelni. Szívesen ve-
szünk javaslatokat, új gondolatokat,
ötleteket, de építô kritikákat is. 

Még egyszer külön felhívom a tisz-
telt akadémiai szféra, valamint a kis
és közepes vállakozások figyelmét
arra, hogy az EU FP7-es projektek
önrészéhez támogatást kaphatnak,
természetesen pályázat keretében,
hiszen az NKTH kizárólag pályázati
úton tud odaítélni összegeket! 

Köszönjük az interjút!

Interjú Dr. Csopaki Gyulával
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